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Protokół z I spotkania Zespołu Lokalnej Współpracy
w Nadleśnictwie Karnieszewice

Spotkanie odbyło się w Centrum Edukacji Ekologicznej Nadleśnictwa 

Karnieszewice, Trawica 8a, 76-004 Sianów w dniu: 03.02.2025 r.

1. Spotkanie Zespołu Lokalnej Współpracy (ZLW) rozpoczęło się o godzinie 

10:00. Pani Dagny Nowak-Staszewska, starszy specjalista ds. ochrony przyrody 

i edukacji, powitała zebranych i otworzyła spotkanie. Wyjaśniła również nieobecność 

nadleśniczego, który przebywał na konferencji „Pakt dla Mokradeł”, mającej istotne 

znaczenia na prowadzenie zadań związanych z ochroną siedlisk hydrogenicznych 

w Lasach Państwowych.   

2. Pani Nowak-Staszewska przedstawiła wszystkich członków ZLW, którzy 

reprezentują lokalne społeczności i pełnią rolę ich ambasadorów.  

3. Poproszono o podpisanie listy obecności oraz nowego druku RODO, 

związanego z pracami w Zespole.  

4. Omówienie Zarządzenia Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych 

w Szczecinku z dnia 22 stycznia 2025 r. w sprawie powołania ZLW w zakresie lasów 

o zwiększonej funkcji społecznej, w trakcie opracowania projektu PUL dla 

Nadleśnictwa Karnieszewice na lata 2027-2036. W szczególności omówienie sposobu 

wprowadzenia nowych osób do ZLW Nadleśnictwa Karnieszewice oraz przypadków, 

gdy osoby wymienione w Zarządzeniu są zastępowane przez inne osoby będące 

członkami tej samej organizacji lub instytucji. Pani Anita Skrzoska-Jarkowska z RDLP 

w Szczecinku zapewniła o możliwościach modyfikacji Zarządzenia nr 6, tak aby 

umożliwić dołączenie do ZLW wszystkim zainteresowanym.  

5. Pani Dagny Nowak-Staszewska podkreśliła, że zgodnie z zarządzeniem prace 

ZLW mają trwać do zakończenia prac nad nowym PUL. Nadleśniczy wyraził jednak 
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nadzieję na dłuższą współpracę i powstanie w przyszłości organu doradczego 

i konsultacyjnego.  

6. Pani Nowak-Staszewska wyjaśniła, czym jest Plan Urządzenia Lasu i jak 

przebiega proces jego tworzenia oraz zatwierdzania.  Poinformowała również, 

że wykonawcą PUL na lata 2027-2036 jest Biuro Urządzania Lasu w Krakowie.  

7. Pani Nowak-Staszewska omówiła regulamin pracy ZLW, podkreślając 

następujące punkty:

1) Czym jest ZLW?

 Grupa doradcza i opiniotwórcza Dyrektora RDLP w Szczecinku   

 Powołana na czas prac nad Planem Urządzenia Lasu (PUL) na lata 2027-2036

 Zakres: lasy o zwiększonej funkcji społecznej

2) Cel ZLW?

 Dialog społeczny i wymiana informacji nt. lasów społecznych.

 Konsultowanie założeń PUL dla Nadleśnictwa Karnieszewice.

 Równa reprezentacja grup interesariuszy.

3) Zasady pracy w ZLW

 Praca dobrowolna i nieodpłatna.   

 Skład osobowy podawany do publicznej wiadomości. 

 Ograniczona liczba członków dla zapewnienia sprawnej pracy.

4) Organizacja spotkań

 Koordynator: Nadleśniczy Nadleśnictwa Karnieszewice.   

 Spotkania w miarę potrzeb, harmonogram ustalany wspólnie.  

 Forma: stacjonarna. 

 Możliwość spotkań terenowych.

5) Komunikacja

 Poczta elektroniczna, narzędzia do pracy grupowej.   

 Informacja o posiedzeniu: 14 dni przed spotkaniem. 

 Protokół z posiedzenia zatwierdzany przez Nadleśniczego, podany do publicznej 

wiadomości.

6) Zasady pracy

 Omawianie wyłącznie zagadnień PUL nt. lasów społecznych.   

 Równe prawa wypowiedzi dla każdego członka.  
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7) Opinie i stanowiska

 ZLW opracowuje opinie do ustaleń PUL, prezentowane podczas narady 

urządzeniowej (NU).   

 Wspólne stanowisko wypracowywane w drodze konsultacji.

8) Prezydium ZLW

 Wybierane na pierwszym spotkaniu.  

 Zadania: opracowanie opinii, współpraca z Nadleśnictwem, informowanie 

członków ZLW.

8. Zaakceptowano regulamin pracy ZLW.  W skład Prezydium ZLW weszli: Piotr 

Arnold (Przewodniczący), Dawid Tokarczyk (członek prezydium) i Robert Płatek 

(członek prezydium). Omówiono zadania Prezydium, podkreślając konieczność jego 

udziału w Naradzie Urządzeniowej w celu prezentowania opinii ZLW.  

9. Ustalono datę kolejnego spotkania, tj. 17 luty o godzinie 11.00, rozpoczęcie na 

parkingu leśnym „Góra Chełmska”, znanym również pod nazwą „Leśna Piątka”. Termin 

ustalono podczas głosowania, 8 głosów za spotkaniem w dniu 17 lutego, jeden głos za 

spotkaniem w dniu 15 lutego (sobota), pozostałe osoby wstrzymały się od głosu.  

Pan Wojciech Okupski, członek ZLW, zgłasza, że nie będzie mógł wziąć udziału w 

II spotkaniu ZLW z uwagi na obowiązki służbowe. Pani Nowak-Staszewska prosi, aby 

ewentualne uwagi do przedstawionych granic lasów społecznych Pan Okupski 

przedstawiał w formie pisemnej, mailowo i zapewniła, że głos przedstawiciela Rady 

Osiedla Bukowo będzie wówczas wysłuchany i poddany dyskusji na II spotkaniu ZLW.

10.Pani Dagny Nowak Staszewska przedstawiła prezentację „Lasy Społeczne- 

zasady powoływania”:

1) Czym są lasy społeczne?

W niniejszych wytycznych przyjęto, że lasy o zwiększonej funkcji społecznej nie 

są lasami tożsamymi z lasami ochronnymi o kategorii: lasy w miastach i do 10 km 

wokół miast o liczbie mieszkańców ponad 50 tys., ujętymi w decyzji lub 

(uprzednio) zarządzeniu ministra właściwego ds. środowiska o uznaniu lasów 

danego nadleśnictwa za ochronne, ponieważ te wyznaczane były schematycznie.

2) Przedstawienie definicji Lasów Społecznych 

W przedmiotowych wytycznych przyjęto, że lasy o zwiększonej funkcji społecznej 

obejmują:
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a) lasy intensywnie użytkowane rekreacyjnie,

b) tereny leśne w bezpośrednim sąsiedztwie ośrodków wypoczynkowych,

c) lasy uzdrowiskowe w strefach A i B (w rozumieniu ust. z dnia 28 lipca 2005 r. 

o lecznictwie uzdrowiskowym, uzdrowiskach i obszarach ochrony uzdrowiskowej 

oraz o gminach uzdrowiskowych).

4)  Wyznacza się w nadleśnictwie obszary o zwiększonej funkcji społecznej.

Podczas rewizji planu urządzenia lasu obszary o zwiększonej funkcji społecznej 

zaklasyfikowane zostaną do tzw. gospodarstwa lasów oddziaływania społecznego.

5) W kompleksach leśnych zaklasyfikowanych do obszarów o zwiększonej funkcji 

społecznej można wyznaczyć strefy oddziaływania społecznego (stosownie 

do potrzeb) intensywnego i zrównoważonego.

6) Strefa intensywnego oddziaływania społecznego przeważnie dotyczy terenów 

leśnych położonych w bezpośrednim lub bliskim sąsiedztwie osiedli mieszkaniowych 

oraz wzdłuż głównych szlaków, na których koncentruje się ruch rekreacyjny.

7) Strefa zrównoważonego oddziaływania społecznego dotyczy pozostałych 

terenów leśnych, w ramach kompleksu o zdiagnozowanej w planie urządzenia lasu 

zwiększonej funkcji społecznej.

8) Wyznaczenie tych obszarów wymaga możliwie jak najdokładniejszego 

wcześniejszego rozpoznania potrzeb społecznych w celu uniknięcia potencjalnych 

napięć w tym zakresie. Zasięg obszarów może być korygowany w oparciu 

o prowadzone konsultacje społeczne, również w trakcie obowiązywania planu 

urządzenia lasu.

11. Omówienie, w jaki sposób prowadzona będzie gospodarka leśna na terenach 

lasów społecznych, w tym omówienie rodzajów rębni, z długim okresem odnowienia 

oraz umiarkowanym i rozłożonym w czasie poborem miąższości. 

12. Dodatkowe działania w  strefie lasów społecznych, omówiła Pani Nowak-

Staszewska:

a) Dążenie do zachowania w stanie zbliżonym do naturalnego lub odtworzenie 

śródleśnych zbiorników wodnych, cieków, bagien, trzęsawisk, mszarów, torfowisk 

i innych gruntów nieleśnych niepodlegających zalesieniu.

b) Pozostawianie kęp starych drzew, drzew biocenotycznych i przestojów 

kształtujących krajobraz; wykorzystywanie odnowień naturalnych i istniejących 

kęp młodszych drzew w przyszłym drzewostanie.



5

c) Zręby zupełne tylko w przypadku potrzeb przyrodniczych, klęsk i szkód lub 

w przypadku uzyskania akceptacji społecznej.

d) Małoinwazyjne przygotowanie gleby.

e) Większą elastyczność w wykonywaniu trzebieży i ich dostosowanie do celu 

ochrony krajobrazu leśnego.

f) Większe uwzględnianie wymogów bezpieczeństwa.

g) Dostosowanie terminów prac leśnych, technologii, wykorzystania dróg leśnych, 

do intensywności korzystania przez ludzi ze szlaków komunikacyjnych. 

Nadleśnictwo proponuje, aby prace leśne były wykonywane poza weekendami, 

wyjątek stanowić będzie PKN, gdyż są to osoby prywatne, które często wyrabiają 

drewno w dniach wolnych od pracy.

h) Aktywna polityka informacyjna.

13. Piotr Arnold, członek ZLW, zwraca uwagę, że pozyskanie biomasy w sposób 

zrównoważony jakim jest pozyskanie kosztem nabywcy (PKN) powinno być możliwe 

w weekendy. 

14. Pani Dagny Nowak-Staszewska przedstawia formy ochrony przyrody 

oraz powstałe wyłączenia z gospodarki leśnej, które nastąpiły od stycznia 2025 r. tj.: 

strefy włączeń z prowadzenia gospodarki leśnej, modyfikacje gospodarki leśnej 

oraz starolasy. Zwrócenie uwagi, że lasy leśnictw Iwięcino i Mścice, częściowo 

Koszalin już są wyłączone z gospodarki leśnej lub jest ona zmodyfikowana w celu 

utrzymania siedlisk przyrodniczych w jak najlepszym stanie, zbliżonym do naturalnego.

15. Omówienie propozycji Nadleśnictwa do utworzenia lasów społecznych:

a) Ścieżka „Góra Chełmska” lub tzw. „Leśna Piątka”, wyłączenia wzdłuż szlaku,

b) Ścieżka „Sianowska Piątka”, teren wzdłuż ścieżki do utworzenia lasów 

społecznych.

c) otwarta prośba o złożenie propozycji innych terenów, gdzie mogłyby powstać 

lasy społeczne.

16. Pan Robert Ruszkiewicz, członek ZLW zwraca uwagę na potrzebę 

przywracania dróg leśnych, stanowiących ścieżki turystyczne, do dobrego stanu, 

po zakończeniu prac leśnych. Wskazuje na potrzebę prowadzenia regularnych 

remontów. Pani Nowak-Staszewska przedstawia planowanie finansowe Nadleśnictwa, 

sposób działania funduszu leśnego, tłumaczy jakie środki są zaplanowane na remonty 

dróg. Pani Marta Grabiec z RDLP Szczecinek tłumaczy jakie są koszty budowy 
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nowych dróg, koszty zakupu materiałów do remontu dróg i wskazuje, że nie ma 

możliwości remontu wszystkich szlaków turystycznych. 

17. Pani Iwona Sikorska, sołtys Dąbrowy oraz członek ZLW, wskazuje na 

potrzebę utworzenia lasów społecznych przy wsi Dąbrowa, gdzie lokalna społeczność 

uczęszcza na spacery, a uczniowie Szkoły Podstawowej wychodzą na zajęcia do lasu. 

Proponuje tereny torfowisk, gdzie m.in. są stanowiska żurawi. Uważa, że tereny te 

mogłyby stanowić lasy społeczne ze strefą zrównoważonego oddziaływania. Pani 

Nowak-Staszewska informuje, że Nadleśnictwo sprawdzi ten teren oraz zarysuje 

możliwy zakres lasów społecznych na mapie. Temat będzie szczegółowo omawiany 

na II spotkaniu ZLW.

18. Pan Tadeusz Orczyński, członek ZLW, zaproponował utworzenie lasów 

społecznych wokół szlaku niebieskiego tj. teren z wąwozami, przepięknymi 

elementami. Leśna Piątka jest mocno obciążona, a ten teren jest mniej 

wykorzystywany społecznie. Proponuje połączenie tych szlaków. Pan Radosław 

Brzeziński, członek ZLW, tłumaczy, że szlak ten nosi nazwę „Szlak Porwanego 

Księcia”. Pani Nowak-Staszewska wskazuje na mapie, że teren wokół tego szlaku już 

podlega wyłączeniom i proponuje, aby zwrócić uwagę na szlaki z dużym obciążeniem 

turystycznym.

19. Pan Tomasz Tkacz, członek ZLW, prosi o ponowne przedstawienie obszarów 

wyłączonych, wyjaśnienie jak będzie prowadzona gospodarka leśna, prosi 

o przedstawienie na mapie włączeń w leśnictwie Mścicie oraz na Górze Chełmskiej. 

20. Pan Kamil Bartknecht, inżynier nadzoru Nadleśnictwa Karnieszewice, 

wskazuje, że tereny leśnictwa Mścice są praktycznie w całości objęte nakazem 

prowadzenia zmodyfikowanej gospodarki leśnej lub są to tereny wyłączone. Wyjaśnił 

raz jeszcze na czym będą polegać modyfikacje na siedliskach leśnych. Na tych 

terenach nie będą prowadzone zręby zupełne. 

21. Pani Nowak-Staszewska przedstawia na mapie lasy leśnictwa Mścice 

oraz lasy w leśnictwie Koszalin w obrębie Góry Chełmskiej oraz przedstawia 

wyłączenia lub modyfikacje gospodarki leśnej na tym terenie.

22. Pani Nowak-Staszewska zadaje pytanie czy lasy społeczne będziemy 

tworzyć na szerokości pododdziału wzdłuż szlaków czy też wyznaczane będą całe 

oddziały leśne. Na mapie podajemy przykład oddziału 333 a.  Krótka dyskusja na ten 
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temat, ZLW skłania się do tego pomysłu, jednak zostanie to uzgodnione na następnym 

spotkaniu.

23. Pan Kamil Bartknecht omawia kwestie bezpieczeństwa na szlakach, 

usuwanie drzew zagrażających zdrowiu, życiu i mieniu użytkowników. 

24. Pan Robert Ruszkiewicz, członek ZLW, zadaje pytanie co dzieje się 

z drzewami właśnie w przypadku zagrożenia bezpieczeństwa na terenach 

wyłączonych z gospodarki leśnej. Pani Nowak-Staszewska tłumaczy, że postępowanie 

będzie podobne jak w przypadku ostoi różnorodności biologicznej, drzewo zostanie 

ścięte i pozostanie do naturalnego rozkładu w wydzieleniu, wyjątek stanowią drzewa 

świerkowe zajęte przez korniki. 

25. Pan Maciej Skup z Zarządu Dróg i Transportu w Koszalinie zwraca uwagę, 

że część społeczeństwa uważa, że lasy powinny wyglądać jak parki, co jest oczywiście 

niemożliwe, a ponadto las przedstawia zupełnie inne wartości jak park miejski. Tego 

typu konflikty w odbiorze lasu istnieją w lesie komunalnym w Koszalinie. Zwraca więc 

uwagę na potrzebę jasnej informacji w przyszłości czym są lasy społeczne, że nadal 

będzie w nich prowadzona gospodarka leśna. 

26. Pan Robert Płatek, członek ZLW, uczestniczył w ZLW w innym Nadleśnictwie 

i zrozumiał podczas tego spotkania, że lasy społeczne będą to takie lasy, po których 

można poruszać się tylko wyznaczonymi ścieżkami, że nie będzie można tam zbierać 

grzybów, żurawiny, a straż leśna może karać za wyjście poza szlak. Pani Anita 

Skrzoska- Jarkowska, która również uczestniczyła w ZLW na terenie omawianego 

Nadleśnictwa, tłumaczy, że jest to błędna interpretacja. Wszystkie lasy należą 

do społeczeństwa, po wszystkich można się poruszać, wyjątek stanowią formy 

ochrony przyrody jak np. rezerwaty. Lasy społeczne mają być bardziej przyjazne 

i odpowiadające osobą korzystającym z lasu. Powtórzyła definicję lasów społecznych. 

Pan Robert Płatek przyjął to wyjaśnienie, stwierdzając, że jest to teraz klarownie 

wytłumaczone.

27. Pan Tadeusz Orczyński, członek ZLW, zwrócił uwagę, że jako obywatel 

chciałby żeby lasy społeczne prezentowały trwałość lasów, żeby nie było tutaj tylko 

gospodarki leśnej, a on jako turysta inaczej widzi las niż leśnicy i chciałby się tam czuć 

gościem. Pani Anita Skrzoska- Jarkowska odpowiedziała, że nasz cel jest dokładnie 

taki sam i z doświadczenia z poprzednich ZLW w nadleśnictwach na terenie RDLP 

w Szczecinku, potwierdza, że wszędzie istnieje taka sama potrzeba, ale różna jest 
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strategia do wyznaczenia lasów społecznych. Nie zawsze musi być utworzony las 

społeczny, czasem tak naprawdę społeczeństwu chodzi o naprawę szlaku, utworzenia 

małej architektury. Pani Nowak-Staszewska powtórzyła, że w lasach społecznych 

gospodarka leśna będzie zmodyfikowana, proces przebudowy drzewostanów 

wydłużony, nie będzie tutaj rębni zupełnych, poza sanitarnymi. Zaproponowała, aby na 

następnym spotkaniu ZLW przejść małą pętlę ścieżki turystycznej „Góra Chełmska” 

gdzie łatwiej będzie wytłumaczyć jakie zabiegi będą wykonywane, a które rodzaje 

rębni nie będą już planowane. Pan Robert Ruszkiewicz podsumował, że rozumie 

to tak, że będzie w lasach społecznych zwiększona funkcja społeczna a zmniejszona 

funkcja gospodarcza. 

28. Pan Tomasz Tkacz zapytał czy utworzenie lasów społecznych wiąże się 

z utworzeniem na przykład dodatkowych miejsc postoju pojazdów lub ścieżek. Pani 

Nowak-Staszewska odpowiedziała, że liczba ta jest wystarczająca, przedstawiła gdzie 

obecnie znajdują się MPP i ścieżki turystyczne, podkreśliła, że obecnie priorytetem 

Nadleśnictwa jest remont istniejącej infrastruktury jak np. w Arboretum Karnieszewice 

czy też w rezerwacie „Sieciemińskie Rosiczki”.

29. Pan Włodzimierz Zimnowładzki, członek ZLW, zwrócił uwagę, że należy 

pozwolić wypowiedzieć się społeczeństwu na platformach internetowych, aby mogli na 

forach zwrócić uwagę na prowadzoną gospodarkę leśną. Pani Nowak-Staszewska 

wytłumaczyła, że Nadleśnictwo prowadzi już profil społeczny Facebook, gdzie 

prowadzona jest dyskusja na temat działalności Nadleśnictwa.

30. Pan Włodzimierz Zimnowładzki członek ZLW, zapytał czy istnieje możliwość 

budowy kładki na jakimś torfowisku. Pani Nowak-Staszewska wytłumaczyła, że tego 

typu kładka już istnieje w rezerwacie „Sieciemińskie Rosiczki”, a jej utrzymanie 

w dobrym stanie jest jednym z zadań należących do Nadleśnictwa. Utworzenie innej 

ścieżki na siedlisku chronionym, gdzie występują rośliny pod częściową i całkowitą 

ochroną wymaga oceny oddziaływania na środowisko i pozwolenia RDOŚ Szczecin. 

Potwierdził to Pan Dawid Tokarczyk, Kierownik Referatu Nieruchomości i Środowiska 

Urzędu Gminy Sianów.

31. Pan Włodzimierz Zimnowładzki zapytał czy istnieje możliwość, żeby 

Nadleśnictwo współfinansowało inwestycję realizowaną na przykład z Gminą Sianów, 

jako przykład podał wieżę widokową w miejscowości Łazy. Pani Nowak-Staszewska 

wytłumaczyła, że grunt pod tego typu inwestycje może być dzierżawiony lub uzyskany 
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przez Gminę w ramach wymiany gruntów. Pan Dawid Tokarczyk, Kierownik Referatu 

Nieruchomości i Środowiska, potwierdził, że rozmowy dotyczące wymiany gruntów 

trwają pomiędzy Nadleśnictwem Karnieszewice a Gminą Sianów. Pani Nowak-

Staszewska podkreśliła, że nie ma możliwości współfinansowania inwestycji z budżetu 

Nadleśnictwa w najbliższych latach, jednak są to dyskusje na osobne spotkania, 

pomiędzy stronami zainteresowanymi.

32. Pan Tadeusz Orczyński, członek ZLW, zadał pytanie czy istnieje możliwość 

udostępnienia terenu leśnego dla rajdów samochodowych, quadowych, tak by ludzie 

nie wjeżdżali do lasu. Pani Nowak-Staszewska wytłumaczyła zasady udostępniania 

dróg leśnych i zaznaczyła, że Nadleśnictwo nie przewiduje takiej możliwości. Pan 

Kamil Bartknecht podkreślił, że na terenie Nadleśnictwa Karnieszewice nie jest 

to możliwe, nie jest to akceptowalne społecznie ale również pod kątem ochrony 

środowiska nie ma możliwości wytypowania takiego miejsca. 

33. Pan Ruszkiewicz, członek ZLW zwrócił uwagę, że należy zwiększyć nadzór 

nad wjazdem do lasu, według niego ilość strażników leśnych powinna być zwiększona, 

należałoby rozważyć czy nie oznaczyć dróg z zakazem wjazdu do lasu. Pan Kamil 

Bartknecht podkreślił, że Nadleśnictwo nie ma możliwości oznaczenia wszystkich dróg 

zakazem wjazdu.

34. Nadleśnictwo przygotuje propozycje granic lasów społecznych, oznaczony je 

na mapie i wyśle do wszystkich członków ZLW przed II spotkaniem, tak aby na 

następnym spotkaniu mieć już możliwość wyznaczenia lasów społecznych.

35.Na tym protokół zakończono, spotkanie zakończyło się o godz.13.10

36.Na spotkaniu spisano listę obecności.  

Z poważaniem,
Jarosław Staniszewski
Nadleśniczy

                                                                                Podpisano elektronicznie

Protokół otrzymują:

1.Wszyscy członkowie ZLW

2.RDLP w Szczecinku

3. Podanie do publicznej wiadomości na stronie internetowej Nadleśnictwa Karnieszewice
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